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Monographs in progress: 

 
1. al-Shahrastani, Muhammad b. 'Abd al-Karim. The book on religions and sects. (Kitab 

al-milal wa-l-nihal). Vol. 2. Annotated translation from Arabic, Introduction and 
Commentaries by S.M. Prozorov.  

2. Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Fasc.5. Compiler and 
editor-in-chief S.M. Prozorov. 

3. A unique manuscript of the biographical lexicon by a Khwarizmian author of VI/XII 
century, kept in the Manuscript depositary of the Saint-Petersburg Branch of the Insti-
tute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences. The manuscript (386 pages 
of Arabic text) contains about 280 biographies of Islamic devotees. Preparation of 
Arabic text, Introduction and Indices by S.M.Prozorov. 

4. Shaydhala, al-Qadi Abu-l-Ma‘ali ‘Azizi b. ‘Abd al-Malik Shaydhala (the End of V/XI 
Century). Lawami‘ anwar al-qulub fi jam‘ (jawami‘) asrar al-muhibb wa-l-mahbub. 414 
pages. Facsimile of a manuscript, Introduction, Abridged narration of the text, Indices 
by S.M.Prozorov. 

 
Monographs: 
 
5. Islam in the territories of the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Vol. I / 

ed. by Stanislav M. Prozorov. Moscow, 2006 [Ислам на территории бывшей Рос-
сийской империи: Энциклопедический словарь. Том I / Составитель и ответст-
венный редактор — С.М.Прозоров; научные консультанты — О.Ф.Акимушкин, 
В.О.Бобровников, А.Б.Халидов; указатели — А.А.Хисматулин; = Islam in the ter-
ritories of the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Vol. I / ed. by Stanislav 
M. Prozorov. — M.: Вост. лит., 2006—. — ISBN 5-02-018209-5; Т. I. — 2006. — 655 
с: ил. — ISBN 5-02-018420-9 (в пер.)] 

6. Girgas, Vladimir F. Arabic-Russian Dictionary to the Our 'an and the Hadith [Словарь к 
арабской хрестоматии и Корану], Kazan', 1881; in print; an updated & modified re-
print edition of this indispensable research and educational tool fin cooperation with 
Maxim G. Romanov]. M.— SPb., 2006, 915 pp. 

7. Prozorov S.M. Islam as an ideological system. Moscow, 2004 [Прозоров СМ. Ислам 
как идеологическая система; Ин-т востоковедения, С.-Петербург, фил. — М.: 
Вост. лит., 2004. — 471 л. — ISBN 5-02-018366-0 (в пер.).]. In 2005 he was awarded 
with the World Prize for the Book of Year of the Islamic Republic of Iran. 

8. Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Fasc.4. Compiler and 
editor-in-chief S.M.Prozorov. Moscow, 2003 [Ислам на территории бывшей Рос-
сийской империи: Энциклопедический словарь. Выпуск 4. Составитель и ответ-
ственный редактор С. М. Прозоров; Указатели А. А. Хисматулин; Научный кон-
сультант О. Ф. Акимушкин [Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic 
Lexicon. Fasc.4.] — M.: Вост. лит., 2003. — 160с:ил. — ISBN5-02-0181359-8 (в 
обл.).] 
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9. Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Fasc.3. Compiler and 
editor-in-chief S.M.Prozorov. Moscow, 2001 [Ислам на территории бывшей Рос-
сийской империи. Энциклопедический словарь. Выпуск 3. Составитель и ответ-
ственный редактор С. М. Прозоров; Указатели А. А. Хисматулин; Научные кон-
сультанты: О. Ф. Акимушкин, А. Б. Халидов. М.: Издательская фирма «Восточная 
литература» РАН, 2001. — 184 с: ил.] 

10. Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Fasc.2. Compiler and 
editor-in-chief S.M.Prozorov. Moscow, 1999 [Ислам на территории бывшей Рос-
сийской империи. Энциклопедический словарь. Выпуск 2. Составитель и ответ-
ственный редактор С. М. Прозоров; Указатели А. А. Хисматулин; Научные кон-
сультанты: О. Ф. Акимушкин, В. О. Бобровников, А. Б. Халидов. М.: Издательская 
фирма «Восточная литература» РАН, 1999. — 167 с: ил.] 

11. Islam in the Former Russian Empire: Encyclopaedic Lexicon. Fasc.l. Compiler and 
editor-in-chief S.M.Prozorov. Moscow, 1998 [Ислам на территории бывшей Рос-
сийской империи. Энциклопедический словарь. Выпуск 1. Составитель и ответ-
ственный редактор С. М. Прозоров; Указатели А. А. Хисматулин; Научные кон-
сультанты: О. Ф. Акимушкин, А. Б. Халидов. М.: Издательская фирма «Восточная 
литература» РАН, 1998. — 159 с: ил. ISBN 5-02-018047-5] 

12. A Reader on Islamic teachings. Compiler and editor-in-chief S.M.Prozorov. Moscow, 
1991 [Хрестоматия по исламу. Составитель, автор Предисловия, исполнитель Гл. 
IV и ответственный редактор С.М.Прозоров. М.: Наука. ИФВЛ, 1994.] 

13. Islam. An outline of the History of Islamic Studies. Ed. by S.M.Prozorov in collabora-
tion with D.V.Ermakoff, A.D.Knysh, and E.A.Rezvan. Moscow, 1991. [Ислам: Ис-
ториографические очерки. Под общей ред. С.М.Прозорова. [Резван Е.А. Коран и 
коранистика; Ермаков Д.В. Хадисы и хадисная литература; Кныш А.Д. Суфизм] 
— М.: Наука. Главная редакция восточной литературы, 1991. — 228 с. ISBN 
5-02-017284-7] 

14. Islam. An Encyclopaedic Lexicon. Editor-in-chief and author of 80 articles 
S.M.Prozorov. Moscow, 1991 [Ислам. Энциклопедический словарь. Ответственный 
редактор С. М. Прозоров. М.: Наука. ГРВЛ, 1991.] 

15. al-Fakhri, 'Ali b. Muhammad b.'Abd Allah. Kitab talkhis al-bayan fi dhikr ahl al-adyan 
(The book of short clarification on followers of different religions). Facsimile of a 
manuscript. Publishing, Introduction, Abridged narration of the text, Indices by 
S.M.Prozorov, Moscow, 1988 [ал-Фахри, 'Али ибн Мухаммад ибн 'Абдаллах. Китаб 
талхис ал-байан фи зикр фирак ахл ал-адйан (Краткое разъяснение к перечню 
последователей разных вер). Факсимиле рукописи. Издание текста, предисловие, 
краткое изложение содержания и указатели С.М.Прозорова. Ответственный ре-
дактор М.Б.Пиотровский. ППВ, LXXXIV, М., 1988.] 

16. Islam: Religion, Society and State. A Collection of articles. Eds. P.A.Gryaznevich & 
S.M.Prozorov. Moscow, 1984 [Ислам: Религия, общество, государство. Сборник 
статей. Отв. редакторы П.А. Грязневич и СМ. Прозоров. М.: Наука. ГРВЛ, 1984.] 

17. al-Shahrastani, Muhammad b. 'Abd al-Karim. The book on religions and sects. (Kitab 
al-milal wa-l-nihal). Vol. I. Islam. Annotated translation from Arabic, Introduction and 
Commentaries by S.M.Prozorov. Moscow, 1984 [аш-Шахрастани, Мухаммад ибн 
'Абд ал-Карим. Книга о религиях и сектах (Китаб ал-милал ва-н-нихал). Часть 1. 
Ислам. Перевод с арабского, введение и комментарий С.М.Прозорова. Ответст-
венный редактор А.Б.Халидов. ППВ, LXXV, М., 1984. 

18. Prozorov S.M. The Arabic Historical literature in Iraq, Iran and Central Asia in VII— 
middle X centuries. The Shi'ite historical tradition. Moscow, 1980 [Прозоров СМ. 
Арабская историческая литература в Ираке, Иране и Средней Азии в VII — се-
редине X. Шиитская историография. ГРВЛ, М., 1980.] 

http://www.orientalstudies.ru/


The Institute of Oriental Manuscripts of the Russian Academy of Sciences (St Petersburg) 
http://www.orientalstudies.ru 

 

 3 

19. al-Nawbakhti, al-Hasan b. Musa. The Shi'ite Sects. Annotated translation from Arabic, 
Study and Commentaries by S.M.Prozorov. Moscow, 1973 [ан-Наубахти, ал-Хасан 
ибн Муса. Шиитские секты. Перевод с арабского, исследование и комментарий 
С.М.Прозорова. ППВ, XLIII. М., 1973.] 

 
 

Programs for University  
 
1. Classical Islamology (Introduction to the Islamic studies). A Program of the course of 

lectures for students of the Oriental Faculty of Saint-Petersburg University. St Peters-
burg, 2009, pp. 95 [Классическое исламоведение (Введение в исламоведение). 
Программа спецкурса лекций для студентов Восточного факультета. 
Санкт-Петербург, 2009, 95 сс.]. 

2. Introduction to Islamic studies. A Syllabus of the full-scale course of lectures. 
S.M. Prozorov. Editor and author of the chapters on Islamic dogmatics // Narody Asii i 
Afriki. 1989, III, IV, V. 

3. Islam and Arab-Muslim culture. SPb., 1997. S.M.Prozorov. Ислам и ара-
бо-мусульманская культура. Программа для студентов. 
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